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از هفته گذشــته قانون، مالیات بــر ارزش افزوده 
مشــمول پروازهای داخلی و خارجی شد و همین 
مساله افزایش نرخ چهاردرصدی بلیت این پروازها را 
به دنبال داشت، اما برای پروازهای خارجی به دلایل 
متعددی ابهاماتی وجود داشت که مقرر شده بود تا 
بازنگری در این زمینه صــورت گیرد و احتمالا این 
مالیات برای پروازهای خارجی حذف شود، اما تاکنون 

خبری از تغییر در این زمینه نیست.
به گزارش ایســنا، از دوشنبه هفته گذشــته )۱۳ دی ماه( و بر 
اســاس قانون مصوب مجلس عوارض پنج درصدی شهرداری 

برای بلیت هواپیما حذف اما به جای آن مالیات بر ارزش افزوده 
۹ درصدی تصویب و اعمال شــد که بر این اساس قیمت بلیت 
هواپیما با افزایش چهار درصدی مواجه شد.این مسئله باعث شد 
تا مردم انتقادات بســیاری در این باره مطرح کنند. البته مقصود 
اسعدی ســامانی -دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی- در این 
باره به ایسنا گفت: ایرلاین ها مقصر این افزایش قیمت نیستند و 
برخی نمایندگانی که همواره نسبت به افزایش قیمت بلیت هواپیما 
اعتراض می کنند با وضع و تصویب این قانون باعث این افزایش 
نرخ شده اند.وی با بیان اینکه موافق اجرای مالیات بر ارزش افزوده 
در حمل ونقل هوایی نیســتیم، افزود: ایرلاین ها بر اساس قانون 

مذکور موظف هستند که مالیات بر ارزش افزوده را از مصرف کننده 
نهایی یعنی مسافر دریافت کرده و به حساب سازمان هواپیمایی 
کشــوری برای پرداخت مالیات بر ارزش افزوده واریز کنند و این 
مسئله سبب می شود تا قیمت ها در این صنعت بالاتر رفته و بیش 
از پیش به ایرلاین ها فشــار وارد شود.پس از طرح این اظهارات، 
حسن خوشخو - مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها و شرکت ها و 
موسسات هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری-  اعلام کرد که 
به دلیل وجود برخی ابهامات در این زمینه، احتمال حذف مالیات 
بر ارزش افزوده از پروازهای خارجی وجود دارد.وی در گفت وگو با 
ایسنا در این باره اظهار کرد: باید در این زمینه قانون شفاف باشد که 

مالیات بر ارزش افزوده در پروازهای غیر مستقیم و با چند توقف به 
کدام بخش از ارزش بلیت هواپیما تعلق می گیرد و از آنجا که قیمت 
بلیت هواپیما در پروازهای خارجی غیر مستقیم با چندین کانکشن 
بالاتر است باید قانون شفاف مشخص باشد که این مالیات شامل 
کدام قسمت از بهای بلیت هواپیماست.خوشخو با اشاره به احتمال 
حذف مالیات بر ارزش افزوده از پروازهای خارجی، افزود: یکی دیگر 
از ابهامات مطرح شده این بود که با برخی از کشورها و شرکت های 
هواپیمایی خارجی توافقاتی برای معافیت های مالیاتی دو و چند 
جانبه امضاء شده است، مشخص نیست در این قانون برای این 
پروازها چه تصمیم گیری شده و چگونه باید عمل کنیم. بنابراین و 

با توجه به اینکه مردم در مسیرهای خارجی در حال خرید بلیت 
هواپیما هستند باید هر چه سریعتر جزییات این مسئله روشن شود 
و به همین دلیل سازمان امور مالیاتی در اسرع وقت قرار است به 
این ابهامات به صورت مکتوب پاسخ دهد.این اتفاقات در حالی رخ 
داده که ایرلاین ها همچنان این قانون را اجرا می کنند و تا کنون 
خبری از تغییر در این قانون که البته نیاز به اصلاح از سوی مجلس 
دارد، نیست. به نظر می رسد ایرلاین ها برای اجرای این قانون در 
پروازهای خارجی با ابهامات بسیاری رو به رو هستند و نمی دانند که 
اگر این قانون را اجرا کنند چه تبعاتی در برخی پروازهای خارجی که 

مورد توافق طرفین قرار گرفته به وجود بیاید.

بلاتکلیفی پروازهای خارجی درباره مالیات بر ارزش افزوده

معاون معادن و فرآوری مــواد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: اســتراتژی و راهبرد اصلی دولت در حوزه تجارت، آزادی 

تجارت، واردات و صادرات است.
رضا محتشمی پور در جریان افتتاح پنجمین نمایشگاه زنجیره ارزش صنایع 
لاستیک در محل هتل المپیک تهران در پاسخ به خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: 
در این زمینه هم مخالف محدودیت های وارداتی و هم مخالف با محدودیت های 

صادراتی هستیم.
محتشمی پور خاطرنشان کرد: به دلیل التهاب هایی که از قبل وجود داشت، 
محدودیت هایی قرار داده شده بود، اما در دولت جدید به دنبال کاهش آنها خواهیم 
بود.وی تصریح کرد: این کاهش محدودیت ها باید کنترل شده باشد، تا بتوانیم بازار 

داخل را مدیریت کرده و نگرانی از حیث تأمین نداشته باشیم.
معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: در این 
زمینه، مبنا آزادســازی صادرات است که به سمت آن حرکت خواهیم کرد و در 

آینده در این خصوص همراه با توسعه تولید، گام های بیشتری خواهیم برداشت.
در این همایش »روح الله عباســپور« سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس گفت: دولت و مجلس موضوع دیپلماسی اقتصادی را مطرح می کنند 
و این یعنی درک درســت از مشکلات در حوزه صادرات وجود دارد.وی با اشاره 
به رتبه ۸۶ ایران دربین ۱۲۶ کشور جهان در موضوع تسهیل فضای کسب وکار، 

تاکید کرد: در هیچ شرایطی نباید کارخانجات و واحدهای تولیدی تعطیل شوند.
عباسپور ادامه داد: در این پیوند قوانینی که در مجلس وضع می شود باید طوری 
باشد که به حبس مدیران و سرمایه گذاران، همچنین حبس ماشین آلات و مواد 

اولیه مورد نیاز منجر نشود و حتی اگر مدیران یادشده محکومیت های قطعی پیدا 
کردند باید در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و همچنین شورای تأمین استان ها 
مطرح شده و امهال گرفته شود تا عزت و کرامت سرمایه گذاران و تولیدکنندگان 

در جامعه حفظ شود.
وی بیان داشت: قوانین رفع موانع تولید، همچنین مبارزه با قاچاق کالا و مبارزه با 

واردات بی رویه، قوانین خوبی است که در مجلس وجود دارد.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس، ۶۰ درصد مشکلات واحدهای 
تولیدی کوچک و متوسط را تأمین نقدینگی برشمرد و تأکید کرد ۴۰۰۰ هزار 
میلیارد تومان نقدینگی موجود در سطح جامعه باید به سمت تولید هدایت شود و 
همچنین مقرر بود ۳۰ درصد منابع حاصل از هدفمندی یارانه ها به حمایت از تولید 

اختصاص یابد که هنوز محقق نشده است.

عضو ناضر مجلس در شورای عالی بورس توضیحاتی را درمورد 
تغییر قانون اوراق بهادار، شیوه عرضه های اولیه، نوسان گیری و 

بازارگردانی در بازار سرمایه ارائه کرد.
محسن علیزاده با بیان اینکه در دولت قبلی بنا بود قانون اوراق بهادار تغییر کند و 
اصلاحاتی انجام شود که نشد، اظهار کرد: در دولت سیزدهم وزارت اقتصاد هم در 
این خصوص اعلام آمادگی کرد و در نهایت اقدامی انجام نشد. در نتیجه مجلس 
تصمیم گرفت که این موضوع را پیگیری کند و با کمک فعالان بازارسرمایه به 
این موضوع بپردازد تا بتوانیم آثار مثبتی را در بورس شــاهد باشیم و خلاءهای 

بازارسرمایه پر شود.
وی افزود: موضوع مورد بحث در بخش دوم پیش نویس قانون اوراق بهادار، 
آموزش بود که با حواشــی و انتقاد فعالان بازار مواجه شد. در خصوص شفاف 

ســازی این بخش، جلساتی برگزار شد و اطمینان می دهم که منظور در این 
اصلاحیه حذف مدرســان بورسی نیست و بنده هم در این خصوص نقدهای 

جدی دارم.
وی در میزگردی که در شبکه تلویزیونی تیوابورس برگزار شد، گفت: مدتی است 
تصمیماتی در بازارسرمایه گرفته میشود که موجب رانت شده است. تغییر شیوه 
عرضه های اولیه یکی از این موارد بوده و باید گفت این شیوه با نقدهایی بجا 
مواجه شده است. همچنین اگر شرکتی می خواهد سهام خود را در بورس عرضه 
کند،   باید این شیوه آزادانه انجام شود؛ در نتیجه با تغییر روش عرضه های اولیه 
اعتماد مردم به بورس سلب شده است و به نظرم سازمان و شرکت بورس باید هر 

چه سریع تر این موضوع را اصلاح کنند.
علیزاده در ادامه درمــورد بازارگردانی عنوان کرد: بازارگردانی نباید به معنای 
نوسان گیری باشد و الزام شده که شرکت ها اقدام بازارگردانی کنند. همچنین باید 
گفت بازارگردانی فقط و فقط نوسان گیری شده است وی افزود: کسری بودجه 

در همه دولت ها وجود دارد و در دولت سیزدهم بنا است که به حداقل برسد.
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس اظهار کرد: همان طور که مستحضر 
هستید رئیس جمهور و وزیر اقتصاد به بازارسرمایه توجه خاصی دارند و به همین 
دلیل ابراهیم رئیسی از شرکت بورس بازدید کرد و به نظرم نمایندگان مجلس که 

وکلای مردم هستند، شناخت بیشتری نسبت به بورس پیدا کرده اند.
علیزاده در خصوص روند بلندمدت بازارســرمایه گفت: با اصلاح قانون اوراق 
بهادار، بازارســرمایه بهبود خواهد یافت و در بلندمدت بهتر خواهد شد؛  اما باید 

اطمینان مردم به این بازار حاصل شود.

معاون وزیر صمت: عضو ناظر مجلس در شورای بورس مطرح کرد؛

آزادی صادرات و واردات راهبرد اصلی دولت در حوزه تجارت است ضرورت اصلاح شیوه عرضه های اولیه

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس خواستار شد؛
 بسته حمایتی دولت از بورس 

به لایحه بودجه ۱۴۰۱ ملحق شود
محمدرضاپور ابراهیمی طی نامه ای از رییس جمهور خواســت تا با بسته 
حمایتی دولت از بازارسرمایه )ذیل موارد مندرج در بودجه ۱۴۰۱( موافقت 
کند. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در پیوست این نامه پیشنهاد هایی را 
نیز از طرف کانون نهاد های سرمایه گذاری ایران و کانون کارگزاران بورس و 
اوراق بهادار برای تکمیل گزارش بسته حمایتی دولت از بازارسرمایه ارایه کرد. 
البته شنیده ها حاکی از این است که رییس جمهور پیشتر دستور اصلاح لایجه بودجه را به 
رئیس سازمان برنامه و بودجه داده است. پیش از این در تاریخ ۱۴ دی ماه نامه مشترک کانون 
نهاد های سرمایه گذاری و کانون کارگزاران به کمیسیون اقتصادی مجلس در خصوص بودجه 

۱۴۰۱ منتشر شده بود.

 توزیع سراسری ۱۰۰ هزار تن برنج وارداتی 
برای کنترل قیمت ها

شرکت بازرگانی دولتی ایران طی اطلاعیه ای از توزیع سراسری ۱۰۰ هزار 
تن برنج وارداتی برای کنترل قیمت ها و حفظ آرامش در بازار خبر داد. 

در متن اطلاعیه شرکت بازرگانی دولتی آمده است: شرکت بازرگانی دولتی ایران در راستای 
اجرای تصمیمات قرارگاه امنیت غذایی وزارت جهاد کشاورزی ۱۰۰ هزار تن انواع برنج وارداتی 
را با هدف حفظ آرامش بازار، حمایت از اقشــار آســیب پذیر و کنترل قیمت این محصول در 
بازار در سرتاسر کشور توزیع می کند.این مقدار برنج ازطریق شبکه های منتخب توزیع از قبیل 
فروشگاه های زنجیره ای، تعاونی های مصرف سراسری، اصناف منتخب، مراکز عرضه مستقیم 
کالا، میادین میوه و تره بار و... وارد شبکه توزیع خواهد شد.مقادیر تخصیصی برنج در سطح 
استان ها از طریق کارگروه های تنظیم بازار در شبکه های منتخب، توزیع خواهد شد.بر این اساس، 
برنج هندی هر کیلوگرم ۱۸هزارو۵۰۰ تومان، برنج تایلندی هر کیلوگرم ۱۲هزارو۵۰۰ تومان و 
برنج پاکستانی هر کیلوگرم ۲۰ هزارو۵۰۰ تومان برای مصرف کنندگان توزیع می شود. همچنین 
توزیع انواع برنج وارداتی بدون هیچ محدودیتی تا متعادل شدن قیمت های بازار ادامه خواهد 

داشت.

بیش از ۷۷۶ هزار فقره وام ازدواج به متقاضیان 
پرداخت شد

از ابتدای ســال جاری تا ۱۹ دی ماه سال جاری تعداد ۷۷۶.۸۹۹ فقره به 
مبلغ ۶۷۱.۹۲۹ میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به متقاضیان 

پرداخت شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، بر اساس اطلاعات دریافتی از سامانه تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج تعداد ۲۵7.۶۳۳ نفر نیز در صف دریافت تسهیلات قرار دارند که پس از تکمیل 
مدارک و متناسب با جذب منابع از سوی بانک های عامل، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به 
این دسته از متقاضیان نیز پرداخت خواهد شد.تاکید می شود، با توجه به شکایات و تقاضاهای 
دریافتی در خصوص اخذ هزینه از سوی برخی سایت ها برای ثبت نام متقاضیان در سامانه 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، به هموطنان یادآور می شود، ثبت نام برای دریافت تسهیلات 
ازدواج صرفاً از طریق سامانه تسهیلات ازدواج به نشانی https://ve.cbi.ir/ با انتخاب یکی 

از بانک های فعال در این سامانه  انجام می گیرد و لزومی به پرداخت هزینه نیست.

عدم همکاری بانک ها، عامل قاچاق پوشاک در کشور
شیرازی، رئیس اتحادیه پوشاک گفت: ۳۰ درصد قاچاق پوشاک هم که اتفاق میفتد 
به دلیل همکاری نکردن بانک ها در زمینه اعطای تسهیلات به بنگاه های کوچک و 

متوسط است.
رئیس اتحادیه پوشاک می گوید: 7۰ درصد از عرضه پوشاک تولیدات داخل هستند و حتی قبل از 
همه گیری ویروس کرونا صادراتی را هم در این زمینه انجام می دادیم و به دلیل کاهش ارزش پول 
ملی برخی از کشورها از تولیدات داخلی استقبال می کردند.رئیس اتحادیه پوشاک استان البرز چندی 
پیش مدعی شده بود که پوشاک خارجی در بازار های ایران، تولیدات داخلی است که با برند های خارجی 
فروخته می شوند.سخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در این باره می گوید: در سال ۹۹ حدود 
۲۱ هزار پرونده پوشاک قاچاق با همکاری ضابطین، نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه 
به مراجع قضایی برای اخذ رای و محکومیت قطعی معرفی کرده ایم.نزدیک به ۳ سال است که واردات 
پوشاک خارجی به کشور ممنوع شده و تمامی برند های خارجی پوشاک باید از تمامی فروشگاه ها جمع 

آوری شوند در غیر این صورت ۳ برابر جریمه برای واحد صنفی جریمه لحاظ می شود.

اصلاحیه سیاست های کلی اصل ۴۴ خرداد ۱۴۰۱ 
نهایی می شود

وزیر امور اقتصادی و دارایی از نهایی شدن پیش نویس لایحه اصلاح قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ در خرداد ماه ۱۴۰۱ خبر داد.

احسان خاندوزی گفت: کارگروهی در وزارت اقتصاد مامور تهیه این پیش نویس شده و در ماه های بهمن، 
اسفند و فروردین ماه نیز نشست هایی برای تسهیل تدوین آن برگزار می شود. خرداد ۱۴۰۱ دستاورد های 
این نشست ها به شکلی خواهد شد که همزمان به رشد، کارایی و عدالت اجتماعی در مسیر واگذاری ها 
نیز منجر شود.سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، به ویژه بند )ج(  این سیاست ها در مورد واگذاری 

شرکت های دولتی ۱۵ سال پیش ابلاغ شده بود.

اینفوگراف

رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به حذف کد آیسیک 
رسته ضایعات فلزی گفت: در تلاش هستیم تا با مذاکره 
با مسئولان مربوطه کد آیسیک رسته ضایعات فلزی را 

برگردانیم.
سعید ممبینی در جلسه هم اندیشی و هم افزایی بررسی مشکلات 
اتحادیه های آهن و فولاد کشــور، گفت: اقتصــاد و تجارت در هر 
کشوری تابع یک سری تصمیمات است که ناشی از نگرش مسئولان 

است.
رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه شاهد رخوت و بی انگیزگی در 
بین فعالان صنف آهن و فولاد هستیم، افزود: در ۴ دهه گذشته ما 
در سیاست های اقتصادی نوسانات زیادی داشته ایم و در برخی جاها 
سخت و برخی جاها هم آســان گرفته ایم. اما در همه جای دنیا در 
تغییر سیاست ها سنسوری  به نام بازار وجود دارد که وقتی آن سنسور 
)حسگر( هشدار می دهد به آن توجه می شود، اما در طول چند سال 

اخیر، کمتر به واکنش بازار نسبت به تصمیمات توجه شده است. 
وی افزود: بنابراین هر جا این تصمیمات غلط  و بعضا اشتباه آسیب 
به وضعیت جامعه وارد کرده و وضع اقتصادی کنونی را به وجود آورده 
که وضعت اقتصادی مردم نگران کننده است به جای اینکه گفته شود 

اشتباه کرده ایم، همان سنسور یا بازار را مقصر دانسته اند.
ممبینی با اشاره به برخی از سیاست های اخیر دولت، اظهار داشت: 

از جمله این سیاست ها بر اساس مصوبات ستاد اقتصادی دولت این 
است که کلیه فعالیت های آهن و فولاد از سنگ آهن تا محصولات 
آهنی باید در بورس انجام شود، لذا سنسور بازار به بورس واکنش نشان 
می دهد. وی بیان داشت: در حالی که شاهد افزایش قیمت آهنی در 
بورس هستیم شاهد کاهش قیمت جهانی آهن و فولاد و حتی شاهد 
کاهش قیمت آهن و فولاد در بازار داخلی هســتیم پس این نشان 
می دهد که یک جای کار اشــکال دارد و معلوم است که در بورس 

این اشکال وجود دارد.
ممبینی اظهار اشت: یا اینکه ستاد تنظیم بازار مصوب می کند که کلیه 
فعالیت های آهن و فولاد باید در سامانه جامع تجارت ثبت شود، این 
هم یکی از تصمیماتی است که سنسور بازار واکنش نشان می دهد، 

البته اگر این تصمیمات در مسیر شفاف سازی باشد، خوب است.
وی افزود: حدود ۸۰ درصد اقتصاد کشــور ما دولتی است، بنابراین 
تصمیمات متکی به تمایل و علاقمندی آن دستگاه هایی است که 
قرار است فعالیت بیشتری در بورس داشته باشند و بازار متاثر از این 
تصمیمات می شود و اینها بر خلاف اصل خصوصی سازی است و 

صنف شما در حال سکون و رخوت است.
رئیس اتاق اصناف ایران اظهار داشت: از طرف دیگر در شرایط رکود 
قرار داریم و کارها تقریبا متوقف است. در چند سال اخیر تحت تاثیر 
تحریم و کرونا کسب و کارها تقریبا تعطیل هستند و بیکاری بی داد 

می کند و بسیاری از بنگاه ها مجبور به اخراج کارکنان خود شده اند.
ممبینی بیان داشت: در شرایط رکود در دنیا مالیات را کاهش می دهند 
و با این کار مردم تمایل به خرید بیشتر می  شود و افزایش خرید نیز به 
معنای تولید و عرضه بیشتر و در نتیجه گردش چرخ اقتصاد است، اما 
در کشور در شرایط رکود هم مالیات را افزایش می دهیم و هم تنوع 

مالیاتی ایجاد می کنیم.
رئیس اتاق اصناف ایران افزود: با توجه به اتفاقات و سیاست هایی که 
در حال اتخاذ است کار با حجره داری نتیجه ای نخواهد داشت، بلکه 
شــما باید در بورس کالای کشور حضور داشته باشید که با سرمایه 
اندک موفق نخواهید شد، لذا باید تجمیع سرمایه از طریق شرکت های 

تعاونی ایجاد کنید تا بتوانید در بورس حضور یابید.

وی در رابطه با حذف کد آیسیک رسته ضایعات فلزی بیان داشت: 
با جدیت کامل این موضوع از دبیرخانه هیات عالی نظارت در حالی 
پیگیری است و امیدواریم هم مساله کد آیسیک ضایعات فلزی و هم 

کد آیسیک ضایعات پلاستیک را برگردانیم.
ممبینی افزود: در گام اول از طریق مذاکره و رایزنی در تلاش هستیم 
تا این موضوع حل شود در غیر این صورت این موضوع را از طریق 

دیوان عدالت پیگیری خواهیم کرد..
 بلاتکلیفی متقاضیان دریافت پروانه کسب 

با حذف کد  آیسیک
مجتبی کواکبیان رئیس اتحادیه فروشندگان آهن ساری  با اشاره به 
قطع کد آیسیک رسته ضایعات  فلزی بیان داشت: اخیرا وزارت صمت 
کد آیسیک مربوط به ضایعات فلزی را  بدون اطلاع رسانی قبلی از 
سامانه حذف کرده است و با توجه به اینکه دریافت پروانه کسب توسط 
اتحادیه و مشــاغل مختلف در نظر گرفته شده بود حذف آن باعث 

بلاتکلیفی متقاضیان دریافت پروانه کسب شده است.
وی افزود: مدتی قبل سازمان شهرداری اعلام کرده بود که ضایعات 
جزو پسماند هستند و دیگر نباید پروانه کسب برای این مشاغل از 
طریق اتحادیه ها صادر شود لذا از آنجا که اتحادیه ها مشاغل مربوط 
به ضایعات را مدیریت می کنند، در صورت خارج شدن این صنف از 
اتحادیه  مشکلات مختلفی در زنجیره آهن و فولاد بوجود خواهد آمد.

گزارشهای میدانی از سطح شهر تهران، کاهش نسبی 
معاملات مسکن نســبت به ماه قبل را نشان می دهد. 
مشاوران املاک می گویند خریداران و فروشندگان در 
انتظار تعیین تکلیف وضعیت سیاسی و اقتصادی هستند 
و به همین دلیــل از خرید و فروش امتناع می کنند؛ در 
عین حال تقاضا برای واحدهای ارزنده بیش از عرضه ی 

آنها است.
به گزارش ایسنا، مشــاوران املاک شهر تهران از کاهش نسبی 
معاملات در دی ماه نســبت به آذرماه خبر می دهند. پس از رونق 
نسبی بازار مسکن در آذرماه امسال که به رشد ماهیانه ۳۴ درصدی 
معاملات و انعقاد حدود ۹۸۰۰ فقره قرارداد خرید و فروش در پایتخت 
منجر شد، تحت تاثیر عوامل سیاسی بین المللی، افت بازارهای ارز و 
بورس، معاملات مسکن به حالت تعلیق در آمد. طرف تقاضا در انتظار 
افت قیمتها و طرف عرضه منتظر افزایش است. در عین تغییر قیمت 

چندانی در یک ماه گذشته رخ نداده است.
با وجود کســادی معاملات مســکن در اغلب مناطــق تهران، 

واسطه های ملکی غرب پایتخت از رونق نسبی در این محدوده خبر 
می دهند. علــت آن می تواند به غنای عرضه آپارتمان در منطقه ۵ 
مربوط باشد. در شرایطی که به دلیل کمبود فایلهای فول امکانات 
ناشی از افت ساخت و ساز در مناطق جنوبی و شرقی تهران، افزایش 
عرضه نســبت به تقاضا در غرب تهران از ایجــاد یخ رکود در این 

محدوده جلوگیری کرده است.
اگرچه آپارتمانهای قدیمی و ناقص در بازار مسکن به وفور وجود دارد، 
عرضه خانه های نوساز در بازار کاهش یافته و همین مساله فاصله 

قیمتی بین واحدهای نوساز و قدیمی را تشدید کرده است.
گذشته از رشد شدید قیمتها طی چهار سال گذشته که علت اصلی 
رکود معاملات محسوب می شود، دلیل دیگر افت قراردادهای خرید و 
فروش در تهران به عقب نشینی فروشندگان برمی گردد. بنا به گفته 
واسطه های ملکی، هم اکنون تعداد خریداران برای واحدهای ارزنده 
بیش از فروشندگان است. این نسبت برای آپارتمانهای دارای نقص، 
برعکس دیده می شود؛ بدین صورت که عرضه واحدهای قدیمی به 

مراتب بیش از تقاضا است.

بازار مسکن دوباره عقب نشست
از حدود یک ماه قبل بر تعداد کسانی که از طریق وام ۴۸۰ میلیون 
تومانی اوراق تسهیلات بانک مسکن قصد خرید خانه دارند افزوده 
شده است. از روز ۲۳ آذرماه، بانک مسکن هزینه دریافت تسهیلات 
مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم تسهیلات مسکن را ۵۰ درصد 
کاهش داد. همین مســاله جذابیت دریافت این نوع تســهیلات 
را بالا برد و قیمت اوراق تســه از متوســط ۱۰7 هزار تومان در روز 

 ۲۲ آذرماه با نوسانات افزایشی هم اکنون به حدود ۱۱۵ هزار تومان
 رسیده است.

اغلب کسانی که قدرت خریدشان با وام ۴۸۰ میلیون تومانی اوراق 
افزایش یافته، متقاضیانی هستند که قصد تبدیل به احسن واحدهای 
خود را دارند؛ چرا که با ۴۸۰ میلیون تومان تقریبا در هیچ جای تهران 
نمی تــوان آپارتمان خریداری کرد. متوســط قیمت یک آپارتمان 
۵۰ متری در منطقه ۱۸ به عنوان ارزانترین منطقه تهران ۵۹۰ میلیون 

تومان است.
متوسط قیمت خانه در تهران ۳۲.۶ میلیون تومان

طبق اعلام بانک مرکزی، در آذرماه امســال متوسط قیمت یک 
متر مربع مســکن در شــهر تهران ۳۲ میلیون و ۵۹۰ هزار تومان 
بوده که نســبت به ماه قبل و مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۱.۸ 
و ۲۱.۱درصد افزایش یافته است. تعداد معاملات انجام شده در این 
ماه حدود ۹.۸ هزار فقره بود که نسبت به ماه قبل و در مقایسه با ماه 
 مشابه در سال قبل به ترتیب ۳۳.۸ و ۲۸۲.۵ درصد افزایش را نشان 

می دهد.

نمی توان با روش حجره داری در صنف آهن و فولاد کار کرد

بازار مسکن دوباره عقب نشست

رئیس اتاق اصناف ایران:

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با 
شااره به سبز شدن ۵۰۰ کیلوگرم جو در چابهار، 
گفت: ۱۵ هزارتن جو معادل ۱۰ درصد در اسکله 
چابهار به دلیل تشریفات قانونی باقی مانده بود که 
طی روزهای اخیر به انبارهای استاندارد منتقل شده 

است.
حسین دماوندی نژاد در حاشیه مراسم افتتاحیه ششمین همایش 
بین المللی و نمایشگاه جانبی خوراک دام، طیور و آبزیان کشور 
که در محل بوســتان گفت وگو برگزار شد در پاسخ به خبرنگار 
اقتصادی ایرنا درباره تعیین تکلیف جو باقی مانده در گمرک چابهار 
افــزود: بخش عمده جو  وارداتی در بندر چابهار حمل و از بندر 
خارج شده بود و فقط ۱۵ هزار تن آن معادل ۱۰ درصد به دلیل 
تشریفات قانونی در بندر باقی مانده بود که به دلیل بارندگی فصلی 
کمی دچار مشکل شد.معاون وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر 
اینکه این مقدار جو فاسد نشده بود، اظهارداشت: تلاش ما این 
است که با حداکثر دقت و کاهش زمان آن را به فضاهای انباری 

یا مناطق مورد نیاز تولید حمل کنیم.
وی تصریح کرد: از این میزان جو باقی مانده در بندر چابهار فقط 
۵۰۰ کیلوگرم آن سبز شده بود که البته آن نیز قابل استفاده است، 
زیرا برخی دامداران جو را به عنوان »غسیل جو« یعنی جو سبز 

شده استفاده می کنند؛ بنابراین این جو  نیز قابلیت مصرف دارد.
دماوندی نژاد با تاکید براینکه جو وارداتی نباید در محل نگهداری 
دچار چنین مشکلی می شد افزود: به دلیل محدودیت فضایی در 
بندر چابهار که به تازگی به عنوان بندر مورد توجه قرار داده ایم این 
مشکل رخ داد اما اصلی ترین بندر ما بندر امام خمینی )ره ( است 

که یکی از گلوگاه های ما به دلیل فراهم بودن شرایط مساعد و 
وجود سیلوهای استاندارد است.

صادرات دام زنده ممنوع نیست 
معــاون امور تولیــدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی درباره 
ممنوعیت اخیر صادرات دام زنده، گفت: ممنوعیتی برای صادرات 
دام زنده نداریم، بلکه برحسب ابلاغیه وزیر جهاد کشاورزی قرار 
است موانع صادراتی رفع شــود و صادرات طبق برنامه ریزی 

همچون سابق ادامه می یابد.
وی درباره تامین بازار داخلی، افــزود: ما به ازای صادرات اگر  
نیازی برای  کشور داشته باشیم آن را تامین خواهیم کرد و نیازی 

به ممنوعیت صادرات دام زنده نیست.
دماوندی نژاد تصریح کرد: طبق آمارها کنترل بر صادرات دام 
سبک و سنگین وجود دارد و براساس ابلاغیه برای دام سنگین، 
مجوز صادرات ۵۰ هزار راس گوساله نر پرواری و ۲ هزار راس 
دام سبک وجود دارد که این رقم در کلان ظرفیت های تولیدی 

کشور ما میزان ناچیزی است.
وی با تاکید بر اینکه هیچ ممنوعیت صادراتی برای دام زنده 
نداریم، اضافه کرد: مکانیزم های قرنطینه شدن این دام ها در حال 

انجام است و پس از گذران دوره قرنطینه صادر می شوند.
مشکل کاهش ظرفیت تولید صنایع خوراک دام 

بررسی می شود
معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور تولیدات دامی گفت: طبق 
آمارها ظرفیت کارخانه های خوراک دام، طیور و آبزیان کشور 
۲۴ میلیون تن است، اما این صنایع با ۴۰ درصد ظرفیت یعنی 
معادل  ۱۰ میلیون تن تولید فعالیت دارند که بیانگر وجود مشکلی 

در این بخش اســت. وی اضافه کرد: با بررســی ها مشخص 
می شــود که این صنایع که در سلامت بهداشت دام، طیور و 
آبزیان و حتی سلامت جامعه نقش دارند، چرا با چنین ظرفیتی 
کار می کنند؟ دماوندی نژاد با بیان اینکه ارزش صنایع خوراک 
دام کشور ۲۵ هزار میلیارد تومان است، اظهار داشت: این بخش 
با چنین سرمایه گذاری که به عنوان ثروت ملی است به طور حتم 
نیازمند حمایت دولتی و سرمایه گذاری است که باید مورد توجه 

سرمایه گذاران و مسوولان قرار گیرد.

 عدم ثبت نهاده های دام و طیور 
در سامانه تجارت به معنای احتکار و قاچاق است

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: 
در شرایط فعلی بخش عمده نهاده ها توسط بخش دولتی تامین 
می شود، اما در شرایط عادی این سهم فقط اختصاص به ذخایر 
اســتراتژیک دارد که پنج درصد نیاز کشور از این بخش توسط 

شرکت پشتیبانی امور دام کشور تامین می شود.
وی افزود: در واقع ۹۵ درصد واردات نهاده ها توســط بخش 

خصوصی انجام می شود. دماوندی نژاد تصریح کرد: نهاده هایی 
که با ارز ترجیحی تامین و وارد کشور می شود به طور عمده کل 
جامعه تولید کنندگان را مخاطب قرار می دهد، اما از آنجایی که 
تولید گوشت مرغ، تخم مرغ و شیرخام مشمول قیمت گذاری 
اســت  این نهاده ها در اولویت تامیــن نیاز این بخش ها قرار 

می گیرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: از آنجایی که بخش تولید 
گوشت قرمز کشور مشمول قیمت گذاری نیست، بخشی از این 

سهمیه را شامل می شود.
این مقام مســوول گفت: مجموع زیربخــش دام و طیور از 
نهاده های نرخ ارز ترجیحی بنا بر اثرگذاری و تاییدیه هایی که 
به ازای تولید و برگشت به بازار داریم، بهره مند می شوند، بنابراین 
کالاهایی که مشمول قیمت گذاری بودند توانستند به طور کامل 

تر از نهاده هایی با نرخ ارز ترجیحی برخوردار شوند.
وی درباره دلال بازی در بخش نهاده های دام و طیور، افزود: 
آن بخش از نهاده ها که بعد از ورود به کشور در حیطه دلالی قرار 
می گیرند اطلاعاتشان موجود است و نهاده ها از جاهایی سر در 

می آورند که عوامل وزارتخانه پیگیر آن هستند.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: 
گزارش هایی به ما رسیده که اگر این نهاده ها در سامانه تجارت  
ثبت نشده باشند به عنوان کالای احتکار  و قاچاق تلقی و مصادره 

می شوند که این نیز به نفع تولیدکنندگان بخش خواهد بود.
وی ادامــه داد: برای نرخ ارز ترجیحی مطالعات جامعی انجام 
شده که اگر به نرخ ارز واقعی تبدیل شود، حلقه های واسطه ها و 
دلالی های آزاردهنده هم به مقدار قابل توجهی کاهش می یابد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

۱۵ هزار تن جو باقی مانده در بندر چابهار به انبارهای استاندارد منتقل شد
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